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توافقنامه نصب سامانه »سپهتن« امضا شد 
وزارت نفت، راه و شهرسازی و پلیس راهور، 
برای اجرای طرح تخصیص ســوخت به 
ناوگان برون شهری بر اساس پیمایش، به 
توافق رسیدند. بر اساس اطلاعات دریافتی 
از شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
ایران، این شرکت به همراه شرکت بهینه 
سازی مصرف سوخت، سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای و پلیس راه راهور فراجا، 

توافقنامه ای را درباره نصب سامانه »سپهتن« امضا کردند .
سامانه »سپهتن«، سامانه ای است که بر اساس مصوبه بهمن 1393 هیئت وزیران، قرار بود 
راه اندازی شــود تا با نصب تجهیزات موقعیت یاب )GPS( روی وسایل نقلیه گازوئیل سوز 
درون شهری، نیاز واقعی آن ها به سوخت بر اساس میزان مسافت طی شده، سنجیده شود که با 

مصوبه دی 1398 شورای اقتصاد، ناوگان برون شهری نیز، به این طرح افزوده شد.
نام این طرح، »تخصیص ســوخت بر اساس پیمایش« است که مطابق با آن،  خودروهای 
گازوئیل سوز و پاسگاه های پلیس راه، باید به سامانه »سپهتن« متصل شوند تا توزیع گازوئیل 

به صورت عادلانه صورت گیرد.
به گفته سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، فاز نخست آن و اتصال ناوگان درون شهری 
از سوی وزارت کشور اجرایی شده، اما آن طور که مدیر کل دفتر حمل و نقل کالای سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اعلام کرده اســت، فاز دوم این طرح از سال 1395 به علت 

تامین نشدن منابع مالی و امضا نشدن توافقنامه مذکور، متوقف شده بود .
از دیگر اهداف این طرح مطابق با مصوبه هیئت وزیران و همچنین مصوبه شورای اقتصاد، 
جلوگیــری از قاچاق گازوئیل و کاهش آلودگی هواســت و تامین 75 درصد از هزینه نصب 

تجهیزات موقعیت یاب روی وسایل نقلیه، بر عهده وزارت نفت قرار دارد.
طبق اعلام معاون عملیات پلیس راه راهور فراجا، ســامانه »سپهتن« تاکنون روی بیش از 
15 هزار اتوبوس نصب شــده و تبادل اطلاعات میان آن ها و پاسگاه های پلیس راه صورت 
می گیرد؛ همچنین کاهش تخلفات رانندگی, کاهش زمان سفر به ویژه برای اتوبوس ها, بهینه 
سازی مصرف سوخت, افزایش ایمنی و کاهش تصادفات رانندگی در جاده ها، از مزیت های 

این سامانه است.
بر اساس اعلام سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور، پس از امضای این توافقنامه 
بین دستگاهی، این سازمان تا پایان شهریور، پیمانکار نصب تجهیزات موقعیت یاب روی وسایل 

نقلیه گازوئیل سوز را تعیین خواهد کرد .

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

تلاش دولت در خنثی سازی تحریم ها با دیپلماسی 
انرژی ستودنی است 

ســخنگوی کمیســیون انرژی مجلس از 
تلاش دولت در خنثی سازی تحریم از طریق 
دیپلماسی اقتصادی به ویژه در حوزه انرژی 
با همســایگان قدردانی کرد و گفت: ملاک 
مجلس در رویارویی با مذاکرات هســته ای 
لغو کامل تحریم ها و انتفاع اقتصادی مردم 

ایران است.
مالک شریعتی نیاسر در نشست علنی روز )یکشنبه، ۲3 

مردادماه( مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی گفت: در بحث مذاکرات و لغو تحریم ها باید 
بگویم نخست از تلاش دولت در خنثی سازی تحریم از طریق دیپلماسی اقتصادی به ویژه در 
حوزه انرژی با همسایگان قدردانی می کنم، ثانیا تأکید می شود که ملاک مجلس در مواجهه 
 با گزارش دولت و مذاکرات هسته ای، لغو کامل تحریم ها و انتفاع اقتصادی برای مردم ایران

 است.
وی افزود: طبق ماده )7( قانون اقدام راهبردی، دولت باید گزارش تحریم های لغوشده را به 
مجلس ارائه کند تا در کمیسیون های انرژی و امنیت ملی ارزیابی شود و مجلس تصمیم بگیرد 

این ارزیابی دقیق، جدی و منطبق با منافع اقتصادی مردم خواهد بود یا خیر.

بازی »عشقی« با سهامداران خرد
ادامه ازصفحه یک

... در دوران دو رئیس قبلی این سازمان به ویژه قالیباف اصل، وابسته بودن رئیس سازمان به 
دستورات مقامات عالی کشور عیان بود و در آن زمان دیده می شد در یک روز شاخص بورس 
حدود 5۰ هزار واحد منفی می شود وفردای آن روز در همین حدود مثبت می خورد و این گونه 

معاملات نشان می دهد که بازار کاملا دستوری حرکت می کند.
در واقع معامله گران حقیقی وقتی فاکتورهای بنیادی را در نظر می گیرند وقتی یک نماد ارزنده 
باشند به یکباره آن را عرضه نمی کنند یا اینکه یکبار حجم سنگینی از یک نماد را خریداری 
نمی کنند و این در یک روند تدریجی و بر مبنای گزارش های عملکردی شرکت ها اتفاق می 
افت. بنابراین برای همه عیان بود که روسای قبلی سازمان هیچ برنامه ای برای اصلاح روند 
بازار نداشتند و حضور عشقی کمی شرایط را تغییر داد، اما در یک سال گذشته نگرش بسیاری از 
سهامداران تغییر کرده است و کاملا مشخص شده رئیس کنونی سازمان بورس برخلاف قبلی 
ها شعار یا برنامه های شعارگونه زیادی ارائه می دهد تا به نوعی خودش را نسبت به وضعیت 

کنونی بازار برائت کند.
به عبارت دیگر رئیس کنونی سازمان بورس هم تابع دستورات مقامات عالی عمل می کند، 
اما برای اینکه خودش را مستقل نشان دهد یا حداقل عملکرد مثبتی برخلاف رویه شاخص 
از خود نشان دهد برنامه های را برای بورس ارائه می دهد، اما روند یک سال اخیر نشان می 
دهد تغییر حجم مبنای برای شرکت ها و حتی تغییر موقت دامنه ای نوسان برای برخی نمادها 
هم تغییری در روند بازار به وجود نیاورد و حتی در زمان عشقی هم شاخص کل بورس سال 
گذشته به یک میلیون و 1۰۰ هزار واحد رسید و امسال هم که در سطح یک میلیون و ۴۰۰ 
هزار واحد باقی مانده است ارزش سهام برخی از نمادها به کمتر از زمانی رسیده که شاخص کل 
یک میلیون و 1۰۰ هزار واحد بوده، در حالی که در یک سال گذشته کشور با تورمی بیش از 
5۰ درصد روبرو بوده است و گزارش های مالی برخی از همین شرکت ها رشد 1۰۰ درصدی 
در سودسازی را نشان می دهد، بنابراین می توان گفت بازار سرمایه ایران نه تنها با مشکلاتی 
همچون شاخص سازی روبروست، عملا سیاست سازمان بورس این است که رویه کنونی را 
حفظ کند با نگهداشتن سهامداران خرد در زیان های سنگین مانع از خروج آنها از بازار شود که 

به طور قطع این سیاست نمی تواند در بلندمدت موثر باشد.
از طرف دیگر برنامه جدید سازمان بورس برای تغییر شاخص کل هرچند در نگاه اول مثبت 
به نظر می رسد، اما پشت پرده هایی دارد، زیرا در سیاست جدید اثر نمادهای بزرگ بر شاخص 
کل کاهش می یابد و این نشان می دهد که در مقطع کنونی که بسیاری از نمادهای کوچک 
اصلاح کرده اند دیگر قرار نیست بیش از این افت کنند و به طور قطع در همین سطح باقی می 
مانند یا رشد می کنند بنابراین افزایش اثر آنها در شاخص کل بورس می تواند مثبت باشد و در 
مقابل کاهش اثر نمادهای بزرگ که در سال های گذشته اصلاح کمتری داشته اند می تواند 
مبین این موضوع باشد که قرار است این نمادها اصلاح بیشتری داشته باشند و اثر منفی افت آن 
در شاخص کل بورس کم شود و این موضوع عاملی می شود که با وجود حفظ شاخص کل یا 

رشد آن اصلاح برخی نمادهای بزرگ اثر چندانی در بازار نداشته باشد.

روسیه گاز بیشتری به مجارستان می فروشد
روسیه صادرات گاز به مجارستان را با خط لوله ترک استریم افزایش داد.

به گزارش ایلنا از خبرگزاری رویترز، یک مقام وزارت امور خارجه مجارستان اعلام کرد که شرکت 
دولتی گازپروم روسیه حجم صادرات گاز خود به مجارستان را با خط لوله ترک استریم که گاز را از 

طریق صربستان به مجارستان می رساند، افزایش داد.
از زمان آغاز درگیری های نظامی مسکو و کی یف، مجارستان، یکی از اعضای اتحادیه اروپا، روابط 
خود را با روسیه حفظ کرده که این موضوع سبب وقوع تنش ها بین بوداپست با بعضی از متحدان 

اتحادیه اروپا که مایل به اعمال موضعی سخت تر علیه کرمیلن هستند، شده است.
مجارســتان که تا حدود 85 درصد به گاز روسیه وابستگی دارد قاطعانه با ایده هرگونه تحریم 
اتحادیه اروپا علیه واردات گاز روسیه مخالفت می کند.ویکتور اوربان، نخست وزیر مجارستان نیز 
به شــدت برای گرفتن معافیت از تحریم های اتحادیه اروپا علیه واردات نفت خام روسیه، لابی 
کرده اســت.پیتر سیارتو، وزیر امور خارجه مجارستان چندی پیش در یک نشست خبری  گفته 
بود: بوداپست افزون بر قرارداد عرضه بلندمدت موجود با روسیه، به 7۰۰ میلیون مترمکعب گاز 
بیشتر نیاز دارد تا امنیت عرضه را تضمین کند.تاماس منچزر، معاون وزیر امور خارجه و تجارت 
خارجی مجارستان در بیانیه ای اعلام کرد که بر اساس توافق بعدی، گازپروم افزایش صادرات گاز 
به مجارستان را از جمعه هفته گذشته )۲1 مردادماه( آغاز کرد.وی افزود: گازپروم روزانه ۲ میلیون 
و ۶۰۰ هزار مترمکعب گاز اضافی به محموله های توافق شده پیشین با خط لوله ترک استریم تا ماه 
اوت اضافه خواهد کرد و درباره مقدار تحویل سپتامبر نیز مذاکره می شود.مجارستان تا اواسط ماه 
ژوئیه ۲ میلیارد و 8۴۰ میلیون مترمکعب گاز طبیعی ذخیره کرده که بر اساس داده های تنظیم کننده 

ملی انرژی، پایین ترین سطح در دوره پنج سال گذشته است.
بر اساس قرارداد 15 ساله با شرکت دولتی گازپروم روسیه که سال گذشته امضا شد، مجارستان 
ســالانه 3 میلیارد و 5۰۰ میلیون مترمکعب گاز از طریق بلغارستان و صربستان و یک میلیارد 
مترمکعب با خط لوله اتریش دریافت می کند.قرارداد با گازپروم 15 ساله است و امکان تغییر مقادیر 

خریداری شده پس از 1۰ سال وجود دارد.

اخبار کوتاه 

ســخنگوی صنعت آب کشور از تلاش 
وزارت نیرو برای حل کامل مشــکل آب 
شرب شهرکرد ناشی از گل آلودی چشمه 

کوهرنگ خبر داد.
به گزارش مهر، »فیروز قاســم زاده« در توصیف 
شــرایط به وجود آمــده برای بخش آب شــرب 
چهارمحــال و بختیاری اظهار کــرد: همزمان با 
بارش های اخیر در کشور، بارش های شدیدی در 

منطقه کوهرنگ به وقوع پیوست که باعث بروز سیلاب در رودخانه ها شد و در اثر سیلاب ها، چشمه کوهرنگ 
به عنوان یکی از منابع تأمین آب شرب شهرکرد گل آلود شد و غلظت رسوبات در آب چشمه افزایش یافت.

وی افزود: همین امر موجب بروز اختلال در عملکرد تصفیه خانه آب شرب شهرکرد و در نتیجه افت فشار 
در بخشی از شبکه توزیع آب شد.

ســخنگوی صنعت آب کشور همچنین در ادامه تصریح کرد: از ساعات اولیه بروز این اختلال، تیم های 
عملیاتی وارد عمل شدند و ضمن تأمین آب موقت از طریق روش های جایگزین نظیر آب تانکری و آب 

بسته بندی، عملیات اجرایی اصلاح تصفیه خانه برای رفع دائمی مشکل، آغاز شد.
این مقام مسئول همچنین خاطرنشان کرد: متاسفانه به دلیل طولانی شدن زمان گل آلودی چشمه کوهرنگ 
و عدم رفع موضوع تاکنون، فشار بخش اندکی از شبکه توزیع در نواحی مرتفع شهرکرد به حالت عادی بر 

نگشته است و حدود 5 درصد شهر با قطعی و افت فشار مواجه هستند.
قاســم زاده اظهار کرد: با توجه به اهمیت موضوع و ضرورت تأمین آب مورد نیاز شهروندان شهرکردی، 
حسب دستور وزیر نیرو، مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور در روزهای گذشته با حضور در 
استان چهارمحال و بختیاری، شخصاً مدیریت موضوع را بر عهده گرفته و امروز نیز وزیر نیرو برای رصد دقیق 
موضوع و سرعت بخشیدن به عملیات بازگشت کیفیت آب به شرایط عادی، به استان چهارمحال و بختیاری 

سفر کرده تا در حداقل زمان ممکن، پایداری شبکه آب شرب شهرکرد درسطح کل شهر حاصل شود.

سفیر سابق ایران در افغانستان گفت: افغان ها باید بدانند 
ما میزبان 5 تا 6 میلیون افغان هستیم که اگر روزی یک 
میلیون متر مکعب آب مصرف کنند سالانه بالغ بر یک 
میلیارد متر مکعب از آب لوله کشی مصرف می کنند، در 
حالی که آنها حاضرند آب وارد گودزره شود اما به مردم 

خودشان هم نرسد
ابوالفضل ظهره وند در گفت وگو با ایلنا، درباره همکاری آبی ایران و 
افغانستان اظهار داشت: اگر دولت افغانستان به حسن نیت ایران در 
حوزه هیرمند پاسخ مناسب داده و حقابه ایران را بدهد در واقع به خیر 
و صلاح مردم خود عمل کرده است، افغان ها به جای اینکه آب را به 
سمت شوره زار منحرف کنند اجازه دهند در بستر طبیعی خود حرکت 
کند تا هم مردم دو طرف مرز بهره مند شوند و هم اینکه مردم دیگر 

مناطق افغانستان بتوانند استفاده کنند. 
وی افزود: در حال حاضر آبی که ما دریافت می کنیم گل آلود و فقط 
برای کشاورزی قابل استفاده است، در حالی که ما می توانیم همین 
آب را تصفیه کرده و با خط لوله برای خودشان هم بفرستیم، به این 
ترتیب هم درصد بیماری در این کشــور پایین می آیید و هم از آب 
هیرمند برخوردار می شوند، اگر چه ما این توان را داریم که از آب خزر و 
عمان برای رفع کل نیاز آبی خود بهره برداری کنیم اما در صورت تعلل 
طرف افغان همچنان پیگیر موضوع دریافت حقابه هیرمند خواهیم بود 

و کوتاه نخواهیم آمد.
سفیر سابق ایران در افغانستان تاکید کرد: افغان ها باید بدانند ما میزبان 
5 تا ۶ میلیون افغان هستیم که اگر روزی یک میلیون متر مکعب آب 
مصرف کنند سالانه بالغ بر یک میلیارد متر مکعب از آب لوله کشی 
مصرف می کنند، در حالی که آنها حاضرند آب وارد گودزره شــود اما 

به مردم خودشان هم نرسد. وی خاطرنشان کرد: باد از غرب به شرق 
می رود و این گرد و غبار تا عمق افغانستان را هم درگیر خواهد کرد، 
اگر هامون به موقعیت قبلی خود برگردد مردم کشور خودشان هم در 
حاشیه مرزها بهره مند خواهند شد بنابراین می توانیم در همکاری متقابل 

هم منطقه را آباد کنیم و هم مردم دو طرف بهره مند شوند. 
ظهره وند گفت: حقابه ایران امر مســلمی است و قابل قطع کردن 
نیست، اگر مانند هریررود توافقنامه نداشتیم کاری نمی توانستیم انجام 
دهیم اما در مورد هیرمند ما توافق کرده و ســند رســمی داریم و در 
مجالس دو کشور هم تصویب شده است، ضمن اینکه طبق سابقه 
تاریخی منطقه  تحت سیستان و افغانستان متعلق به ایران بوده است و 

مردم دو طرف مرز با هم خویشاوندند.
وی یادآور شد: ما طی ۴ دهه با میزبانی از افغان ها حسن نیت خود 
را به اثبات رسانده ایم، می توانیم با تکنولوژی کمک کنیم مصرف آب 
کشاورزی در افغانستان کاهش و بهره وری در این کشور بالا برود و 

آب مازاد نیز مشکل ایران را حل کند.
ســفیر سابق ایران در افغانستان با اشاره به موضوع تامین برق این 
کشور نیز  خاطرنشان کرد: افغاستان 9۰ درصد برق مورد نیاز خود را 

وارد می کند که بخشی از آن را ایران تامین می کند، قطع برق به معنای 
نابودی شهرها و فعالیت اقتصادی این کشور است. افغان ها باید توجه 
کنند اگر معقول عمل کنند ایران پاسخ مثبت خواهد داد، مثلا اگر به 
جای اینکه آب وارد گودزره شود وارد ایران شود، ما بندهایی داریم که 
می توانیم آب را دریافت و برق تولیدی را به افغانستان بفرستیم، بنابراین 

نیازی به رفتارهای غیرمنطقی نیست.
به گزارش ایلنا، موضوع تأمین حق آبه ایران از رودخانه هیرمند تا اوایل 
دهه پنجاه خورشیدی محل مناقشه ایران و افغانستان بوده است در ۲۲ 
اسفند 1351 گزارش کمیسیون دلتا میان امیرعباس هویدا نخست وزیر 
وقت ایران و موسی شفیق، نخست وزیر وقت افغانستان در کابل به 
امضاء رســید و مقرر شد در هر ثانیه ۲۶ مترمکعب آب )معادل 85۰ 
میلیون مترمکعب در سال( سهم سیستان و دریاچه هامون باشد، اما با 
وقوع تغییرات سیاسی پی درپی در افغانستان از یک سو و کاهش بارش 
سالانه و گسترش خشکسالی بر سیستان از سوی دیگر از اواخر دهه 
137۰خورشیدی، میزان ورودی آب هیرمند به دریاچه هامون به مرور 
کاهش یافت.این گزارش حاکی است؛ علی اکبر محرابیان در جریان 
سفر اخیر خود به افغانستان به مذاکرده در خوصوص معاهده 1351 
اشاره کرده و گفته است: مهمترین موضوعی که در ماه ها و سال های 
اخیر موجب عدم دریافت حقابه می شد، اجرای یک پروژه استکباری 
در نزدیکی مرز جمهوری اسلامی بود. اما در پی این مذاکرات طرف 
افغانســتانی پذیرفت که دیگر جریان آب به سمت شوره زار گودزره 

منحرف نشود و آب در مسیر طبیعی خود به سمت ایران جریان یابد.
وزیر نیرو همچنین اعلام کرده است: ایران آماده است در بخش های 
تولید برق، صادرات برق و پروژه های انتقال آب نوشیدنی به شهرهای 

بزرگ، افغانستان همکاری کند.

پیشنهاد یک معامله برد-برد به افغان هاسخنگوی صنعت آب کشور:

طولانی شدن گل آلودی چشمه 
کوهرنگ

 ایران حق آب خود را از هیرمند می گیرد؟

در حالی که جهان با افزایش دما و خشــک شدن رودخانه ها، در 
آســتانه بحران اقلیمی قرار دارد، درآمدزایی از تولید زغال سنگ 

هرگز تا این حد سودآور نبوده است. 
شــوک هایی که پس از حمله نظامی روسیه به اوکراین به بازارهای انرژی وارد 
شد، به معنای آن است که جهان، وابستگی بیشتر و بیشتری به زغال سنگ که 
به عنوان کثیف ترین سوخت فسیلی شناخته می شود، پیدا کرده است. و با افزایش 
تقاضا و قیمتها به بالاترین رکورد همه زمان ها، سود بزرگترین تولیدکنندگان زغال 

سنگ، فربه تر شده است.
شرکت گلنکور اعلام کرد درآمد واحد زغال سنگ این شرکت در نیمه اول امسال، 
تقریبا 9۰۰ درصد افزایش پیدا کرده و به 8.9 میلیارد دلار رسیده که بیش از درآمد 
کل سال شرکتی مانند استارباکس یا نایک  بوده است. سود شرکت کول ایندیا سه 
برابر شده است و شرکتهای چینی که بیش از نیمی از زغال سنگ جهان را تولید 
می کنند، شاهد رشد بیش از دو برابری درآمدشان در نیمه اول سال ۲۰۲۲ بودند که 

مجموعا به 8۰ میلیارد دلار رسید.
این سودهای هنگفت، پرداخت سودهای بزرگ به سرمایه گذاران را به دنبال خواهد 
داشت. اما خلاصی از سوزاندن زغال سنگ را برای جهان دشوارتر خواهد کرد زیرا 
تولیدکنندگان برای تولید بیشتر، تلاش کرده و سرمایه گذاری در معادن جدید را 
افزایش می دهند. اگر زغال سنگ بیشتری استخراج و سوزانده شود، احتمال محدود 
نگه داشتن افزایش گرمایش جهانی به کمتر از یک و نیم درجه، را بیش از پیش 

کمتر می کند.این یک تحول قابل ملاحظه برای صنعتی است که سالها گرفتار 
بحران اگزیستانسیالیستی شده بود زیرا جهان تلاش می کرد برای کند کردن روند 
گرمایش جهانی، به سوی استفاده از سوختهای پاک تر حرکت کند. بانکها متعهد 
شدند به فاینانس پروژه های جدید خاتمه دهند و شرکتها به سرمایه گذاری در معادن 
و نیروگاههای زغال سوز خاتمه دادند. نوامبر گذشته، سران جهان به توافق برای 

پایان استفاده از زغال سنگ نزدیک شده بودند.
اما همه این تلاشها اکنون به موفقیت تولیدکنندگان زغال سنگ کمک کرده است 
زیرا عدم ســرمایه گذاری، میزان عرضه را محدود کرده است و تقاضا برای زغال 
سنگ با تلاش اروپایی ها برای رهایی از وابستگی به واردات روسیه از طریق واردات 
بیشتر زغال سنگ دریابرد، بالاتر رفته است. قیمت زغال سنگ در بندر نیوکاسل 
استرالیا که قیمت پایه آسیایی محسوب می شود، در ژوییه به رکورد بالایی صعود 
کرد. تاثیر این وضعیت، روی سود معدنکاران زغال سنگ، مبهوت کننده بوده است 
و سرمایه گذاران اکنون در حال بهره بردن از این سودهای هنگفت هستند. درآمد 
خیره کننده گلنکور به این شرکت اجازه داد سود پرداختی به سهامداران را امسال 

۴.5 میلیارد دلار دیگر افزایش دهد.
گوتام آداتی، پولدارترین مرد آسیا، از تلاش هند برای واردات میزان بیشتری زغال 
سنگ، استفاده برده و درآمد شرکتش »آدانی اینترپرایز«، تحت تاثیر قیمتهای بالاتر 
زغال ســنگ، بیش از ۲۰۰ درصد در مدت سه ماه منتهی به 3۰ ژوئن، افزایش 

پیدا کرد.

تولیدکنندگان آمریکایی هم سود هنگفتی درو کرده اند و بزرگترین تولیدکنندگان 
این کشور شامل آرچ ریسورسز و پی بادی انرژی اعلام کرده اند تقاضا در نیروگاههای 
اروپایی به حدی قوی است که بعضی از مشتریان، زغال سنگی می خرند که معمولا 

در فولادسازی استفاده می شود.
حامیان زغال سنگ می گویند این سوخت، بهترین راه برای فراهم کردن برق 
ارزان و مطمئن به خصوص در کشورهای در حال توسعه مانده است. با وجود توسعه 
عظیم انرژی تجدیدپذیر، زغال سنگ محبوب ترین راه برای تولید برق در جهان 

مانده و منبع تولید 35 درصد از کل برق جهان است.
در حالی که تولیدکنندگان غربی، از قیمتهای بالای کم ســابقه بهره می برند، 
کشورهای مصرف کننده بزرگ نظیر هند و چین، همچنان برنامه های رشد را دنبال 

می کنند.دولت چین صنعت زغال سنگ را مامور کرده است ظرفیت تولید را امسال 
به میزان 3۰۰ میلیون تن افزایش دهد و بزرگترین تولیدکننده دولتی این کشور 
اعلام کرده است که سرمایه گذاری در توسعه تولید را در پی سود کم سابقه، بیش از 
نیمی افزایش خواهد داد. شرکت »کول ایندیا« هم احتمالا تحت فشار دولت برای 
انجام اقدامات بیشتر به منظور تامین تقاضای نیروگاههای برق و صنعت سنگین، 
بخش زیادی از درآمدش را برای سرمایه گذاری در معادن جدید استفاده خواهد کرد.
چین و هند در کنفرانس اقلیمی سال گذشته سازمان ملل متحد در گلاسکو با 
یکدیگر تلاش کردند زبان بیانیه اقلیمی جهانی را که خواستار حذف کامل استفاده 

از زغال سنگ بود را تعدیل کنند.
در آن زمان، عده کمی پیش بین می کردند این سوخت تا چه حد گران خواهد شد. 
درست یک سال پیش، بزرگترین شرکتهای معدنی بین المللی جهان بجز گلنکور، 
در حال عقب نشینی کامل از زغال سنگ بودند و به این نتیجه رسیده بودند که 
سوددهی ناچیز، ارزش روبرو شدن با فشارهای فزاینده سرمایه گذاران و کنشگران 
اقلیمی را ندارد. هنگامی که شرکت انگلو امریکن، کسب و کار زغال سنگ خود 
را جدا کرد و آن را به سهامداران فعلی داد، شرکت »بوت من کپیتال« اعلام کرد 
کسب و کار جدید، هیچ ارزشی ندارد. در عوض سهامی که اکنون به عنوان »تانگلا 
ریسورسز« شناخته می شود، بیش از 1۰۰۰ درصد از زمان عرضه شدن در ژوئن 
سال ۲۰۲1، رشد کرده و درآمد شش ماهه به ازای هر سهم، حدود ۲۰ برابر افزایش 

پیدا کرده است.

غول های زغال سنگ در بحران انرژی پول پارو کردند

معاون وزیر نفت در امور مهندســی، پژوهش و 
فناوری تأکید کرد: با توجه بــه توانمندی بالای 
وزارت دفاع در زمینه ساخت تجهیزات پیشرفته 
به نظر می رسد در آینده ای نزدیک نتایج خوبی از 

همکاری بین دو وزارتخانه به دست بیاوریم.
وحید رضا زیدی فرد با اشاره به راه اندازی کارگروه مشترک میان 
وزارتخانه های نفت و دفاع برای ساخت تجهیزات و کالاهای 
پیشــرفته صنعت نفت اظهار کرد: هم اکنون در این کارگروه 
حدود 1۶ نفر از کارشناسان و متخصصان دو وزارتخانه در حال 
بررسی چالش ها و فرصت های موجود در زمینه طراحی و ساخت 

تجهیزات اساسی و پرکاربرد صنعت نفت هستند.
وی ادامه داد: رســوب دانش و فناوری در طول ســال های 
متمادی تحریم در بدنه وزارت دفاع سبب شده امروز ما بتوانیم 
امید زیادی برای ساخت تجهیزات حساس صنعت نفت با کمک 

این وزارتخانه داشته باشیم.
معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری با بیان 

اینکه برخی کالاهای حساس و پرکاربرد صنعت نفت هم اکنون 
تحریم بوده و امکان ســاخت آنها در داخل کشور وجود ندارد، 
تصریح کرد: امید زیادی نسبت به ساخت این گونه کالاها با توجه 
به توانایی وزارت دفاع به وجود آمده است، ما قصد داریم از سرریز 
فناوری موجود در این وزارتخانه برای رسیدن به خودکفایی در 

صنعت نفت بهره کامل ببریم.
چندی پیش تفاهم نامه همکاری وزارتخانه های نفت و دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح بین جواد اوجی و سرتیپ محمدرضا 
آشتیانی ، با توجه به لزوم تسریع در تحقق آرمان های جمهوری 
اســلامی و نقش قابل توجه صنعت نفــت در نیل به اهداف 
توسعه ای کشور و مقابله با چالش های ناشی از تحریم در بخش 
نفت و گاز از طریق استفاده حداکثری از توان تولیدی و خدماتی 

کشور و حمایت از کالای ایرانی امضا شد.
این تفاهم نامه با هدف تسهیل و تسریع در دستیابی به تولید 
حداکثری در وزارت نفت با به حداقل رساندن چالش های ناشی 
از تطویل زمانی پیشــبرد امور مربوط با تولید و بهره گیری از 

ظرفیت ها و قابلیت های متقابل در توسعه فناوری و نوآوری و 
استفاده از سرریز آن در توسعه اقتصاد دانش بنیان کشور توسط 

دو وزارتخانه تدوین شده است.
از زمینه های همکاری دو وزارتخانه ذیل این تفاهم نامه مهم 
می توان به ســاخت و تأمین کالاها و خدمات مورد نیاز وزارت 
نفت و انجام مبادلات علمی و فنی در زمینه های فناوری های 

برتر اشاره کرد.
تعریف، اجــرا و حمایت از طرح های پژوهــش و فناوری و 
سرمایه گذاری مشترک از جمله حوزه های کاری این تفاهم نامه 
است، در این ارتباط دو طرف موافقت خود را برای ارائه مجوز 
استفاده از زیرساخت های آزمایشــگاهی وزارتخانه متبوع به 
طرف مقابل اعلام کردند. به منظور مدیریت کلان و راهبری 
فعالیت های ذیل این تفاهم نامه، ایجاد کارگروهی مشترک دیده 
شده است که معاونت مهندسی، پژوهش و فناوری وزارت نفت 
و طرف متناظر در وزارت دفاع با معرفی نمایندگان خود کلید آغاز 

این حرکت جهادی را خواهند زد.

معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری:

چشم انداز همکاری وزارتخانه  های نفت و دفاع روشن است

وزیر نیرو روز یکشــنبه در سفر به اســتان چهارمحال و 
بختیاری، به صورت میدانی مشکل تامین آب شرب شهرکرد 
و شهرها و روستاهای در مسیر خط انتقال چشمه کوهرنگ را 

از نزدیک مورد بررسی و مورد پیگیری قرار داد. 
علی اکبر محرابیان در این سفر از تصفیه خانه رفع کدورت آب گردنه خلک 
شهرکرد دیدار کرد و پس از آن وضعیت چشمه کوهرنگ و میزان گل آلودگی 

آن را از نزدیک مورد بررسی قرار داد.

به گزارش ایرنا، به سبب وقوع بارش های سیل آسا در چهارمحال و بختیاری، 
آب چشــمه کوهرنگ که از چشمه های مهم و حیاتی این استان به شمار 
می رود از روز یکشنبه  1۶ مرداد گل آلود و از مدار آبرسانی خارج شد و همین 

موضوع سبب ایجاد تنش آبی در هفت شهر و 3۴ روستای این استان شد.
نصب تجهیزات رفع کدروت، اضافه شدن تعدادی تانکر آبرسانی به امکانات 
چهارمحــال و بختیاری و توزیع آب در محلات، راه اندازی ایســتگاه های 
بســته بندی آب و اضافه کردن تعدادی چاه از بخش کشاورزی، شهرداری 

و دستگاه های اجرایی از جمله اقداماتی است که تاکنون برای رفع مشکل 
انجام شده است.

در حالی که چهارمحال و بختیاری سرچشمه ۲ رودخانه بزرگ زاینده رود و 
کارون و بخشی از رودخانه دز است اما در حدود 8۰ درصد از نیاز این استان 
از آب های زیرزمینی و منابع غیرپایدار تامین می شود و همین موضوع سبب 
شده تا آبرسانی به ویژه در بخش شرب، بسیاری از شهرها و روستاهای این 

استان را با تنش جدی روبرو کند.

وزیر نیرو پیگیر رفع مشکل تامین آب شرب شهرکرد شد

مدیرعامل شرکت مادرتخصصی مدیریت ساخت و تهیه کالای آب 
و برق )ساتکاب( از ایجاد زنجیره هوشمندسازی در صنعت برق 
خبر داد و گفت: ایجاد زنجیره کامل هوشمندسازی و اینترنت اشیاء 
برای اولین بار در وزارت نیرو با بهره مندی از حداکثر ظرفیت بومی 

و دانش بنیان کشور در دستورکار قرار گرفته است. 
مجتبی اکبری در مورد امضای تفاهمنامه همکاری میان توانیر و ساتکاب به 
منظور ایجاد زنجیره هوشمندسازی برق، اظهار کرد: در قالب این تفاهمنامه، 
ســاتکاب موظف به توسعه و ایجاد زنجیره هوشمندســازی در صنعت برق 
 شــامل تامین کنتورهای هوشمند، مودم، ایجاد زیرســاخت ICT لازم و... 

شده است.
مدیرعامل شرکت مادرتخصصی مدیریت ساخت و تهیه کالای آب و برق ادامه 
داد: توانیر نیز متعهد شده است در زمینه همکاری های فنی و اقتصادی با شرکت 
ساتکاب به منظور تحقق اهداف تفاهمنامه و واگذاری مجوز بهره برداری از بستر 
فیزیکی شبکه برق به منظور احداث شبکه زیرساخت مخابراتی فیبر نوری و 

استفاده تجار از این شبکه با ساتکاب همکاری کند.
مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی مدیریت ساخت و تهیه کالای آب و برق 
با بیان اینکه ایجاد زنجیره کامل هوشمندسازی و اینترنت اشیاء برای اولین بار 
در وزارت نیرو با بهره مندی از حداکثر ظرفیت بومی و دانش بنیان فعالان این 
بخش در کشور در دستور کار قرار گرفته است، گفت: زنجیره هوشمندسازی 
شامل ایجاد سامانه یکپارچه تجاری BSS و اپراتور ملی اسکادا و بهره برداری 
از زیرساخت های ارتباطی و مخابراتی با استفاده از بسترهای موجود وزارت نیرو و 
نیز تامین لایه فیزیکی هوشمندسازی تامین کنتور هوشمند ساخت داخل از دیگر 

اهدافی است که دنبال می شود.
اکبری افزود: با توجه به اینکه شرکت ساتکاب در اواخر سال گذشته با تایید 
هیات وزیران، به عنوان یک شرکت توسعه ای مدنظر قرار گرفت،  برنامه هایی در 
حوزه سرمایه گذاری در بخش هوشمندسازی و صنایع مادر تخصصی در حوزه 

اینترنت اشیاء به ویژه شبکه برق و آب تعریف شد و تمامی این موارد با توجه به 
ماموریت محوله از سوی دولت در دستور کار قرار گرفت.

مدیرعامل شرکت مادرتخصصی مدیریت ساخت و تهیه کالای آب و برق با 
اشاره به اینکه امکان بهره برداری از تمامی ظرفیت های شبکه زیرساختی حوزه 
برق در بخش ICT و ارتباطات، امکان بهره برداری از شبکه فیبر نوری و در 
اختیار قراردادن این شبکه در حوزه ارتباطات کشور تحت عنوان شبکه ملی انتقال 
داده به وجود آمده است، اظهار کرد: علاوه بر این امکان بهره مندی وزارت نیرو 
از زیرساخت های ارتباطی در جهت ایجاد زنجیره هوشمند در حوزه برق و توانیر 
و نیز امکان بهره برداری توانیر از شرکت های دانش بنیان و تولیدی در حوزه 

تامین کالای آب و برق فراهم شده است.
مدیرعامل شــرکت مادرتخصصی مدیریت ساخت و تهیه کالای آب و برق 
ادامه داد: همچنین تفاهمنامه  با شــرکت های بزرگ و سرمایه گذار در بخش 
اینترنت اشیاء و هوشمندسازی که شامل شرکت های دانش بنیان بزرگ ارتباطی 
در کشور هســتند، به منظور بهره مندی از خدمات بومی، فنی و مهندسی و 
دانش بنیان در این بخش و امکان ســرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه 

هوشمندسازی صنعت آب و برق مدنظر قرار گرفته است. 

 معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای تهران گفت: 
طی پنج سال گذشته بیش از ۱5۰ کیلومتر از رودخانه های استان 

تهران با مساحتی بالغ بر ۳۰5 هکتار رفع تصرف شده است. 
به گزارش از روابط عمومی شرکت آب منطقه ای تهران، »رضا کیایی پور« افزود: 
همچنین در راستای اعمال حاکمیت و تثبیت مالکیت دولت، صدور 1۶5 فقره سند 
تک برگی برای بیش از یک میلیون و ۲۶ هزار و 551 هکتار از اراضی حریم و 
بستر رودخانه ها موجب صیانت از انفال و حفظ شرایط طبیعی رودخانه و عبور ایمن 
سیلاب شده است.وی ادامه داد: با عنایت به شرایط خاص استان تهران به ویژه 
به لحاظ اقلیم و تغییرات آب وهوایی طی سال های اخیر )تشدید وجود پدیده هایی 
همچون مونسان و باران های موسمی و فصلی( و همچنین تغییرات حادث شده 
در سطوح حوضه های آبریز رودخانه ها )عوامل طبیعی و انسانی( و اثرات آن بر 
عبور ایمن سیلاب در دره ها و مسیل های منتهی به رودخانه ها و عوامل دیگری 

ازاین دست، می تواند وقوع سیلاب های فصلی و ناگهانی را تشدید کند.
معاون حفاظت و بهره برداری آب منطقه ای تهران در باره اقدام های  صورت گرفته 
برای  سیلاب گفت: در سال های گذشته بیش از ۶7۰ نقطه حادثه خیز و بازه های 
ســیل گیر در سراسر استان شناسایی و اقدام های  نرم افزاری و سخت افزاری در 

راستای رفع خطرات احتمالی در این نقاط، انجام و مراتب به مراجع ذی ربط اعلام 
شده است.کیایی پور افزود:  برخی مراجع ذی صلاح دیگر همچون شهرداری ها در 
کنار شرکت آب منطقه ای تهران، وظیفه لایروبی و ساماندهی رودخانه ها را برعهده 
دارند که  در این راســتا شرکت آب منطقه ای تهران با استفاده از ظرفیت های 
موجود اقدام به لایروبی و بازگشــایی رودخانه ها و مســیل ها در حوزه عملکرد 
خودکرده و همچنین اطلاع رسانی به مراجع و متولیان دیگر صورت پذیرفته تا 
اقدام های لازم را به عمل آورند.وی از لایروبی و بازگشــایی 78 کیلومتر از بستر 
رودخانه ها، مسیل ها و نقاط فاقد آبگذری ایمن سیلاب طی سال های اخیر خبر 
داد و خاطرنشان ساخت: علاوه برآن در مجموع بیش از 195 نقطه حادثه خیز به 
شرایط عادی برگشته و امکان عبور ایمن سیلاب برای این نقاط فراهم شده است.
این مقام مســئول  با تأکید بر لزوم تخریب مستحدثات غیرمجاز در حریم و 
بستر رودخانه ها گفت: این عملیات اجرایی مهم که با همکاری حوزه قضایی و 
نیز پلیس امنیت انجام شده است تأثیر بسزایی در رفع مزاحمت از بستر رودخانه 
و مســیل و ایجاد شرایط عبور ایمن سیلاب دارد.کیایی پور ادامه داد: همچنین 
طی سال های اخیر ضمن تثبیت حدود بستر و حریم رودخانه ها و نصب میله در 
حد بستر، بیش از ۲5۰ مورد تابلو هشدار سیلاب به منظور اطلاع رسانی و آگاهی 
مردم در کنار رودخانه ها و محدوده های سیل گیر به ویژه در محدوده شهرستان 
فیروزکوه و رودخانه حبله رود و سرشاخه های آن نصب شده است.معاون حفاظت 
و بهره برداری شرکت خاطرنشان کرد: بیش از 17 گروه گشت و بازرسی در طول 
مسیر رودخانه ها به ویژه در مواقع قبل از سیلاب و حین سیلاب، وظیفه کنترل بر 
خط مســیر رودخانه و سیلاب انجام می دهند تا بر اساس گزارش های دریافتی 
اقدام های فنی و عملیاتی مناسب صورت پذیرد. وی گفت: شرکت آب منطقه ای 
تهران به واسطه جایگاه حقوقی خود و همچنین پتانسیل های فنی و حقوقی و 
امکانات در دسترس، اقدامات قابل توجهی جهت مقابله با سیلاب و کاهش اثرات 
آن انجام داده است که عدم اجرای هرکدام از آنها می توانست منجر به تشدید آثار 

سیلاب های حادث شده و یا بروز سیلاب در برخی محدوده ها گردد.

 ایجاد زنجیره  هوشمندسازی 
در صنعت برق

 رفع تصرف  ۳۰۵ هکتار زمین 
در بستر رودخانه های استان تهران 


